
ГОДИНА XXXVI. ЦЕ I ИЊЕ, у суботу 25. августа 1907. БРОЈ 38.
Ц и ј к п а :

За Црну Гору на годину 8 
круна. на по године 4 круне.

За Аустро-Угарску, Босну и 
Херцеговину на годину 12 кр. 
на но године 6 круна.
За све оетале зеиље годипине 

20 франака у злату, на по го- 
дине 10 франака у злату.

Претплата се прима само у 
годишн.им и полугод. роковииа.

Поједини број 20 пара.

ГЛАС ЦРИ010Р11А
ЛИСТ ЗА ПОЛИТИКУ II КЊИЖЕВНОСГ

Претилата се шаљс иоштан- 
еком упутницом. само и непо- 
средно администрацији „Гласа 
Црногорца“ на Цетиње, а коме 
је наручније. г. Вељиу Рамада- 
новиКу, К. Ц. агенту у Котор

Дописи се шаљу Уредништзу. 
Рукописи се не нраЕају.
За огласе плаћа се: за сва- 

ку ријеч илн за број од пет 
цифара но 4 паре за први 
пут, а за свакн да-ч.и пут по 
2 паре.

Власник: Државна Штампарија И злази суботом Одговорни уредник: Филип Јерговић.

СЛУЖБЕНИ ДИО.
ми

НИКОЛА I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На предлог Предсједника Нашег Мини- 

старског Савјета, Нашег Минисгра Прав- 
де и засгупника Нашег Министра Ино- 
страних Дјела, пост-авл.амо:

за члана обласног суда у Колашину 
сердара Риста Рашовића, племенског ка- 
петана.

Предсједник Нашег Министарског Са- 
вјета, Наш Министар Правде и заступник 
Нашег Министра Иностраних Дјела нека 
изврши овај указ.
Цетиње, 20. августа 1907. г.

НИКОЛА с. р.
Предсједннк Министарског Савјета,

Министар Правде и
Заступник Министра Иностр. Дјела,

Др. Ј1. ТомановиЋ с. р.

ми
НИКОЛА 1

по милости Божјој
КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На предлог Предсједника Нашег Мини- 

старског Савјета, Нашег Министра Прав- 
де и заступника Нашег Министра Ино- 
страних ДЈела поставл>амо:

за вршиоиа дужности секретара Главне 
Државне Контроле Милоша Ивановића, 
члана обласног суда у Колашину, са до- 
садашњим рангом и платом, ио потреби 
службе.

Предсједник Нашег Министарског Са- 
вјета, Наш Министар Правде и заступник 
Нашег Министра Иностраних Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 20. августа 1907. г.
НИКОЛА с. р.

Предсједник Министарског Савјета,
Министар Правде и

ЗаступнИк Министра Иностр. Дјела,
Др. Л. ТомановиЋ с. р.

ми
Н И КОЛ А I

по милости Божјој
КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На предлог Предсједника Нашег Мини- 

старског Савјета, Нашег Министра Правде 
и заступника Нашег Министра Иностраних 
Дјела, ријешили смо и рјешавамо:

да се Снасоје Пилетић, секретар прве 
класе Министарства Правде, на основу 
чл. 49. закона о чиновницима грађанскога 
реда, отпусти из државне службе.

Предсједник Нашег Министарског Са- 
вјета, Наш Министар Правде и заступник 
Нашег Минисгра Иностраних Дјела нека 
изврши овај указ.

Цетиње, 20. августа 1907. год.
НИКОЛА с. р.

Предсједник Министарског Савјета,
Министар Правде и

Заступник Министра Иностр. Дјела,
Др. Л. Томановиђ с. р.

ми
НИКОЛА I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На иредлог Нашег Министра ^нутраш- 

н>их Дјела поставл>амо:
у подгоричкој поигтанско-шелеграфско] 

станици-.
за поштара-телеграфисту III. класе Ни- 

колу Хаџића, досадашњег иоштара-теле- 
графисту исте класе и вршиоиа дужности 
управника барске поштанско-телеграфске 
станице, по потреби службе.
У никшићској поштанско-шелеграфско] 

станици-.
за поштара-телеграфисту IV. класе Ни- 

колу Пекића, досадашњег поштара-теле- 
графисту исте класе пристанске поштан- 
ско-гелеграфске станице, по потреби 
службе.

у барској иошшанско-шелеграфск.ој 
станици:

за поштара-телеграфисгу V. класе и 
вршиоца дужности управника Ника Ву- 
јановића, досадашњег поштара-телегра- 
фисту VI. класе пристанске поштанско- 
телеграфске станице, по потреби службе.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Никшић, 23. августа 1907. год.
НИКОЛА с. р.

Министар Унутрашњих Дјела,
В. Лакиђ Вајводиђ с. р.

ми
НИКОЛА I

по милости Божјој
КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На предлог Нашег Министра Унутраш- 

њих Дјела поставл>амо;
у пристанској поштанско-телеграфској 

станици:
за поштара-телеграфисту IV. к.часе Ду- 

шана Церовића, досадашњег поштара- 
телеграфисту исте класе цетињске ио- 
штанско-телеграфске станице, по потреби 
службе.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.
Никшић, 23. августа 1907. год.

НИКОЛА с. р.
Министар Унутрашњих Дјела,

В. ЛакиФ Вајвадић с. р.

МИ

Н И КОЛ А I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На предлог Нашег Министра Унутраш- 

њих Дјала поставл>амо:
за обласног л>екара ириморско-црмнич- 

ке области др. Јована Кујачића, доса- 
дашњег обласног л.екара никшићске об- 
ласти, по службеној потреби;

за обласног љекара никшићске обла- 
сти др. Јосифа Перу, досадашњег обла- 
сног љекара приморско-црмничке обла- 
сти, по службеној потреби.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.
Никшић, 24. августа 1907. г.

НИКОЛА с. р.
Министар Унутрашњих Дјела,

В. ЛакиЈј Вајвздиђ с. р.

МИ

НИКОЛА I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На предлог Нашег Министра Унутраш- 

њих Дјела, а ио саслушању Нашег Ми- 
нистарског Савјета, ријешили смо и рје- 
шавамо:

да се Вуле Вучинић, племенски капетан 
капетаније пиперске, на основу 1. тачке 
члана 44. закона о чиновницима грађан- 
ског реда, стави у стање покоја с нен- 
сијом, која му по годинама службе при- 
пада.

Наш Министар Унутрашњих Дјела и 
Наш Министар Финансија и Грађевина 
нека изврше овај указ.
Никшић, 24. августа 1907. г.

НИКОЛА с. р.
Министар Унутрашњих Дјела,

В. Лакиђ Војвадиђ с. р.
Министар Финансија и Грађевина,

Душан ВукотиЈј с. р.

ми
НИКОЛАI
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На предлог Нашег Министра Унутраш- 

њих Дјела, а по саслушању Нашег Ми- 
нистарског Савјета, ријешили смо и 
рјешгвамо:

да се Милутин Вујадиновић, контрак- 
туални секретар друге класе Поштанско-

Телеграфског Одјељења, на основу члана 
49. закона о чиновницима грађанског 
реда, отиусти из државне службе у ин- 
тересу исте.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Никшић, 23. августа 1907. год.
НИКОЛА с. р

Мцнистар Унутрашњих Дјела,
В. ЛакиЋ Војводиђ с. р.

МИ

НИКОЛА 1
по мнлости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На предлог Нашег Министра Унутраш- 

њих Дјела, а по саслушању Нашег Ми- 
нистарског Савјета, ријешили смо и 
рјешавамо:

да се Цвјетко Вукчевић, поштар-теле- 
графиста IV. класе подгоричке поштан- 
ско-телеграфске станице, на основу члана 
49. закона о чиновницима грађанског 
реда, отпусти из државне службе у ин- 
тересу исте.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.

Никшић, 23. августа 1907. год.
НИКОЛА с. р

Министар Унутрашњих Дјела,
0. Лакиђ Војводиђ с. р.

МИ

Н И КОЛ А 1
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На нредлог Нашег Министра Унутраш- 

њих Дјела, а по саслушању Нашег Ми- 
нисгарског Савјета, ријешили смо и рје- 
шавамо:

да се Велиша Ивановић, племенски 
капетан капетаније доње-кучке; Васо Че- 
јовић, племенски капетан капетаније гор- 
ње-кучке; Нешо Пилетић, писар капета- 
није пиперске; Јагош Зечевић, писар 
каиетаније нолимске; Раде Кршикапа, пи- 
сар капетаније ускочке, и Мираш Раиче- 
вић, иисар капетаније шекуларско-тре- 
бачке, — на основу члана 49. закона о 
чиновницима грађанског реда отпусте из 
државне службе у интересу исте.

Наш Министар Унутрашњих дјела нека 
изврши овај указ.
Никшић, 24. августа 1907. г.

НИКОЛА с. р.
Министар Унутрашњих Дјела,

В. Лакиђ Војвадиђ с. р.

НЕСЛУЖБЕНИ ДИО.

Дворске и диппоматске вијести.
Њихова Краљевска Височан- 

ства Књаз Господар и Књагиња 
Милена с Њиховим Кр. Височан- 
ствима Књазом Нашљедником и 
Књагињом Милицом и Њиховим 
Височанствима Књагињицом Ксени- 
јом, Књагињицом Вјером и Књазом 
Петрсм отпутовали су у прошли 
уторник у Никшиђ.

У недјељу, 19. ов. мј., нро- 
слављен је у овдашњем царско- 
отоманском иосланству дан ступа- 
ња на пријесто Њ. И. В. Султана 
Абдула Хамида II. Честитања је 
примао царско-отомански посланик 
при нашем Двору, Њ. Е. г. Ахмет 
Февзи-паша. У име Њ. Кр. В. 
Господара честитао је ађутант г. 
Михаил Поповиђ; у име Њ. Кр. 
В. Књаза Нашљедника ађутант г. 
Нико Пејановић, а у име Књажев- 
ске Владе предсједник Министар- 
ског Савјета г. Др. Л. Томановиђ 
и начелник Министарства иностра- 
них дјела г. С. Рамадановиђ. На 
честитању су били и Њ. Високо- 
преосвештенство госп. Митрополит 
Митрофан, господа чланови овд.

дипломатског кора, многи наши ве- 
ликодостојници и виши чиновници 
и одличнији грађани. За вријеме 
честитања свирала је војена музи- 
ка пред станом посланства пробра- 
не комаде. У вече је здање послан- 
ства било освијетљено.

Поводом овог свечаног дана из- 
мијењени су између Њ. Кр. В. Кња- 
за Господара и Њ. И. В. Султана 
врло срдачни телеграми.

Г. маркиз Карлоти од Рипар- 
бела, талијански министар при на- 
шем Двору, отпутовао је за Рим. 
Послове посланства отправљађе г. 
канцелијер Николини.

Госп. Г. Фонтана, овдашњи 
грчки дипломатски агент, отпутовао 
је на кратко одсуство.

Записници сједница Нар. Скупштине
ЗАПИСНИК 

од 1. марта 1907. г.
1ШН. редовни састакак редовног сазива Народне Скупштинв,

(Свршетак.)
Послије одмора.

Предсједник наставља прекинуту сјед- 
ницу и изјављује сажаљење, што је Та- 
тар ненатриотски и непристојним изра- 
зима наиао на аукторитгт владе и Скуп- 
штине, иа тражи, да Скупштина исгога 
осуди.

Пилетић жали, што они вулгарни из- 
рази не потичу из дичних побуда и ради 
личне одбране, већ као намјерно средство 
за створти неред у Скупштини, и иред- 
лаже мотивацију: „Пошто је г. Н. Татар, 
народни посланик у данашњој сједниии 
тенденциозно увриједио г. Раичевића на- 
ролног иосланика, а за тим без пово- 
да и све бивше министре, који су на 
управу земље пуним иовјерењем или 
круне, или и круне и Народне Скупшти- 
не дошли; пошто је Татар на тај не- 
дозвољени и безобзирни начин нанио 
увреду не само бившим министрима него 
и Народној Скупштини, а тијем самијем 
омаловажио државни аукторитет, а с об- 
зиром на то, шго је Татар омео прави- 
лан гок и пореметио рад и Народне 
Скупштине, — то да се г. Нико Татар 
привремено удаљи за 10 дана из скуп- 
штинских сједница у смислу чл. 101. по- 
словника".

Вулетић жали што се дошло до ове 
сцене, тврдећи да овом злу треба тра- 
жити дубл>и коријен. Вели, да се не 
поштује иарламентаризам, а највише гри- 
јешењем предсједништва, примјеђујући, 
да се дискусија преноси на лични терен. 
Прати поједине говорнике, из чијих го- 
вора закл>учује да су повод ексцесима. 
Приговара за дјела појединаца из про- 
шлости.

Предсједник В. Ш. Петровић примје- 
ћује Вулетићу, да он сам не условл>ава 
ред и опомене предсједништва, и да чини 
у више прилика ексцесе.

Пилетић примјећуЈе на истицање Вуле- 
тића, и вели, да он нема искре парламен- 
таризма, а одбија од себе ма какве при- 
говоре за дјела из прошлости.

Шобајић опомиње предсједништво, ка- 
ко не пази на уредно долажење посла- 
ника у сједнице. Примјећује, како је Ла- 
зар Миј\ шковић сједио међу посланици- 
ма до Татара, док је овај почео гово- 
рити, а чим је Татар почео сгупати у 
изгреде, Мијушковић је искрај њега ио- 
шао у ложу, а сад га већ посл>е одмора 
и нема.

Дожић пита, је ли Татар и прије кажњи- 
ват и улази у објашњење односно овога 
питања са предсједником, који ставл>а 
мотивацију Пилетића на поименично гла- 
сање, коЈега је резултат: да је за исту 
гласало 46, против 3, а задржали глас 
7 посланика, према чему је усвојено, да 
се Татар искључи из сједница, и то за- 
кључноод 2. до 11. о. мј.

Ђуро Дрецун примјећује, да је ова каз- 
на ситна.

Прелази се на дневни ред.
Дожић је противан, да би неке тачке 

закону о таксама прије ступиле у живот 
од осталих, и тражи, да се донесе рије-



шење, да овај закон што доцније ступи 
на снагу.

Бриг. Митар Мартиновић је сагласан, 
да се овај закон одложи, док се санкцио- 
нише закон о самоуправним општинама.

Н. Јовановић сматра за излишне наво- 
де Дожићеве и објашњује своје мишље- 
ње за одлагаље овога закона.

Шобајић примјећује некијема, што су 
у начелу и за поједине чланове гласали, 
а сад су нротивни, да закон ступа на 
снагу, напомињући, да би исти овај при 
ход од такса ишао на корист народу.

Слаже се са редакцијом Вукчевића.
Спасојевић вели, и ако су тешки те- 

рети за оне, који их сносе, а без којих 
не може држава опстати, ипак су гаксе 
терет најправичнији од свијех. Слаже се 
у начелу са законом о таксама, али је 
прогиван да неке тачке раније а неке 
доцније ступе у живот, и да у овој се- 
сији гласамо један закон, а да у другој 
сесији ступи на снагу. Тражи скупштин- 
ско ријешење, да се прецизно одреди, 
кад ће овај закон у цијелости ступити 
на снагу.

Љ. Бакић примјећује Дожићу и дру- 
гијема, што им је омекшало срце и лију 
сузе тобож за народ, кад се говори о 
ступању овога закона на снагу, тијем ви- 
ше, кад је овај закон пројекгирао каби- 
нет, у којему је Дожић био министар.

Дожић се објашњује с Бакићем, бази- 
рајући се на говор мин. иредсједника и 
наномињући, како су узимале у обзир 
народне прилике, због којих се и није 
хитало са овим законом од сазива На- 
родне Скупштине.

Пилетић нримјећује, да се неки говор- 
ници удаљују од предмета, и тражи пре- 
лаз на дневни ред и објашњује редакцију 
за ступање овога закона у живот.

Серд. С. Пламенац примјећује, како се 
неки наученији л>уди практикују у го- 
вору из којега се рађа свађа и омега 
правилан рад у Скупштини, као и то, 
како неки говорници крокодилске сузе 
лију, да би сачували народ од намета, 
међутим народ на н.их највише плаче.

Тражи прелал на дневни ред по ре- 
дакцији Вукчевића.

Спасојевић је противан примању ове 
редакције, износећи за то разлоге.

Јован Пламенац се објашњује са серд. 
С. Плнменцем, истичући, како су ови л.уди, 
који су иротивни примању закона о так- 
сама, млади и досада нијесу били од 
штете за народ иа тражи, да Скупштина 
каже, да ли народ плаче од овијех људи, 
или од онијех, у којима је био серд. С. 
Пламенац, и који су дуго времена управ- 
љали овом земљом.

Поп Крсто Поповић нротиван је, да 
се редакција Вукчевића одмах ријеши, већ 
тражи, да се иста поврати одбору на 
проучавање, што је Скуиштина усвојила.

Сједница је закључена у 7 сати посље 
подне, а БХХУШ. заказата за 2. о. м. у 
3 сага послије подне.

Предсједник
Секретари, Народне Скупштине,

Љуб. Бакић, В. Шако Петровић
Милија Павићевнђ.

ЗАПИСНИК 
од 2. марта 1907.

1.Ш111. редовни састанак редовнвг сазива Народне Скупштине.
Почегак у 3 сата послије подне.
За министарским столом г. Церовић и 

повјерник Књ. владе, г. М. Ђуровић.
Предсједник отвара БХХУШ. сједницу.
Секретар Павићевић чита записник 

БХХУИ. сједнице, но којему прима ис- 
иравку Дожићеву, а примједбу Ј. Пла- 
менца одбија.

Затим чита молбе и жалбе, и то: Јова- 
на Кнежевића из Шарана; барјактара 
Пауна М. Митровића с друштвом из Бра- 
тоножића; оф. Петра Лековића с друш- 
твом из Шарана; Димитрије Т. Вукчевића 
из Цариграда; и Милене пок В. Васа 
Ивановића из Подгорице.

За тим чита Указ Њ. Кр. В. Књаза 
Господара, којим се овлашћује мин. пред- 
сједник г. А. Радовић, да Народној 
Скупштини сазваној у редован сазив за 
1906). год. поднесе на рјешење иредлог 
закона о орденима и медал>ама, који је 
указ Скупштина стојећи саслушала и по- 
здравила бурним: Живио!

Дал>е чита питања г. Си. Пилетића, и 
то: на мин. иностраних дјела, односно 
неких иривилегија аустријског консула у 
Бару; и на мин. финансија и грађевина 
односно чиновника Монопола Дувана, 
који на рачун истога а на штету др- 
жавних интереса доносе са стране извјес- 
не потребе, како би избјегли све држав- 
не дажбине.

Напосљетку чита молбу г. Вука Кри- 
вокапића за одсуство, које му је одо- 
брено.

Поп Шниро Глиговић чини примједбу, 
како неки посланици, нарочито они који 
су из опозиције, чине сувишне исправ- 
ке у стенографским биљешкима, и тражи 
да се то спријечи.

Љ. Бакић објашњује, како је о том.е 
упозорен коректор истијех биљежака.

Поп Крсто Поповић и Вулетић траже, 
да се њихова интерпелација што прије

изнесе на дневни ред, по којему им тра- 
жењу даје објашњење Љ. Бакић.

Дожић упозорава да је предсједништво 
дужно водити надзор и пазити ред. и за 
стснографске биљешке да пита чувају 
ли се дешифриране стенографске би- 
љешке, што му потпредсједник објашњу- 
је, т. ј. да се чувају.

Љ. Бакић примјећује Дожићу, што са- 
вјетује и опомиње предсједништво на дуж- 
ност, кад оно зна исту вршити.

Дожић се објашњује, напомињући, ка- 
ко није имао намјеру пребацивати пред- 
сједништву.

Прелази се на дневни ред.
Министар иросвјете, госп. Г. Церовић 

одговара на питање г. Спасоја Радуло- 
вића, односно свештеничког приреза и 
износи у цифрама приходе и расходе 
истога. Напомиње, да се питање однос- 
но дефицита у свештеничком прирезу, 
који је потекао због повишица плата не- 
ким свештеницима, налази пред Држ. Са- 
вјетом, који није још о томе донио своје 
дефинитивно рјешење.

Спасоје Радуловић износи разлоге, по 
којима кс.пстатује, да би морало бити од 
свештени .ког прихода суфицита преко 
13.000, а не да се појави дефицит од 
4.000 круна и изјављује незадоволшост 
са отговором министра просвјете.

Мин. Церовић вели, да је податке ио 
овоме иитању добио са надлежног мјес- 
та и објашњује се са Радуловићем, тра- 
жећи да му овај дадне нодатке, како би 
ио овом питању могао узети до краја 
иоступак.

Прелази се иа другу тачку дневнога 
реда.

Мин. Просвјете г. Г Церовић одговара 
на интерпелацију Васа Ћулафића, одно- 
сно свештеника у Полимљу, износећи, 
да према нодатцима надлежних, имали су 
Полимљани иодићи цркву, па да им се 
свештеник даде, што они нијесу извршили, 
на основу чега нијесу ни свештеника до- 
били. Напомињеудаљеност Полимљана од 
саборне цркве, као и то, како није доби- 
вао никаквих података односно умирања 
не крштених, којих случајева — вели <г-по 
извјештаЈу духовне власти није било. За- 
кључује свој говор тиме да ће Полимњани 
добити свештеника онда, када цркву по- 
дигну.

Ћулафић наномиње појединости, које су 
ометале Полимљанима цркву подићи, за 
коју су се особиго трудили, а као главне 
узроке наводи то, што ногођени мајстор 
по уговору није поступио и што је поп 
Чукић оставио своју парохију у Турској 
а настанио се далеко од нове парохије. 
Тражи, да се прочига писмо дотичних 
кметова, односно броја сарањене, а не 
крштене дјеце и моли министра просвјете, 
да се Полимљанима даде свешгеник, а 
они ће се постарати за цркву.

Министар просвјете препоручује Ћула- 
фићу, да се заузме код Полимљаца, и 
да се постарају, да цркву подигну а 
падлежне ће се власти постарати да им 
се дотле одреди иривремено свешт&ник.

Поп Војин Поповић напомиње, да се 
Полимљанима може дати свештеник и 
ако немају цркве, приговарајући, да се 
свештеник даје ради народа, а не ради 
цркве. Напомиње, како је далеко од>По- 
лимља не само Андрнјевица, у којој ста- 
нује стари свештеник, већ и друга мјеста 
других свештеника којих је дотична иа- 
рохија Полимље и који никако не могу 
задовољаваги потребе својих парохијана 
у Полимљу, за то моли министра просвје- 
те, да учини сагласно с конзисторијом, да 
се Полимљанима даде свешгеник.

Поп Никола Симовић слаже се са по- 
пом Војином Поповићем, да се Полим- 
љанима даде свештеник.

Мин. Церовић прмјећује, шго се пред- 
говорници упуштају у даља објашњења 
по овој интерпелацији, кад је интериелант 
задовољан његовим одговором.

Прелази се на трећу тачку дневног 
реда.

Повјереник. Књ. Владе, г. М. Ђуровић 
одговара на питање Спасоја Радуловића 
односно рудокопа и вели: да се је истра- 
живало више пута, има ли у нашој др- 
жави металних руда, по којему се истра- 
живању дошло до резултата, да се у 
Созини нашла руда гвожђа, на којој се 
не ради због рђавог саобраћаја; такође 
се нашло руда каменог угл>а, но да би 
се то испитало, потребно би било много 
новаца Вели, да кад се уреди бол>и са- 
обраћај, влада ће се за рудокоие колико 
је могуће старати. Напомиње, како шума 
има у приличној количини, али их је тешко 
експлоатисати такође због рђавог саоб- 
раћаја. Напомиње, да, ако би влада 
учињела концесију са којим друштвом 
односно шуме у Ивачевом Долу, она ће 
то поднијети Скупштини на одобрење. 
Шта се пак тиче зајма, вели да је главна 
брига и старање владе, да пази на при- 
лике како би се лакше до истога дошло.

Интерпелант је задовољан одговором 
владиног повјереника.

Прелази се на четврту тачку дневног 
реда.

Повјереник Књ. Владе, г. М. Ђуровић 
одговара на интерпелацију Си.ма Шоба- 

I јића, односно неправилног наплаћивања

пореза и вели: да је закон о порезу сту- 
пио на снагу 1904. год. но како се нијс 
могао претходно знати приход ове годи- 
не то се је узимао порез према приходи- 
маугодини 1903. У опште узимао се је 
порез у односној према приносу раније 
године, али ако се је коме три пут у дви- 
је, или чегири порезе у гри године узео, 
то нека се дотични обрати Министарству 
финансија, које ће му више узети порез 
повратити.

Напомиње, како влада има намјеру изни- 
јети пред Скупштину нови закон о порезу.

Шобајић говори о закону пореском од 
1903. год., напомињући, да је грађанство 
истим било изненађено, и како се онда- 
шња влада огријешила ири иримјењивању 
овога закона. Вели, да се пореза плати- 
ла у почетку 1904. год., а пре.ма приходу 
из године 1903., изводећи, да су привре- 
дници платили управо ову порезу за 1903 
годину. Објашњује, како је сам плаћао 
ову порезу и како је неправилно узима- 
ње пореза вршено хотимично. Сматра 
за добру изјаву повјереника владиног, 
кад каже, да ће се вратиги више узети 
порез, но примјећује, да се то не може 
правилно вратити, пошто је неједнако од 
ночетка 1904. наплаћиван до данас, те ће 
у сваком случају бити штете одузимања 
пореза унапријед и тражи објашњење 
од повјереника Књ. Владе, на који ће се 
начин избјећи незгода у накнади шгете. 
Из свога говора изводи закл>учак да је 
неумјесном примјеном овога законаи сами 
буџет фикгиван, пошто у самој ствари 
суфицит није онолики, будући ће се од 
њега враћати појединцима оштета за 
неправилно узимање пореза.

Повјереник Књ. Владе г. Ђуровић 
објашњује, како су као базе за наплату 
пореза служили приходи за текућу из 
прошлих година. Примјећује, да је Шо- 
бајић морао у 1906. години, док је др- 
жао радњу, плагити порез нешго више 
но што би га за то вријеме сразмјерно 
дошло према ириносу у 1905. години. И 
опет изјављује, да се с поткријепл>еним 
документима обраги Министарству Фи- 
нансија, које ће му повратити све, што 
му је неправилно узето.

Шобајић напомиње, како је држава 
дужна штитити државЈване и њихове 
интересе, а не да ш гети народ и да про- 
тиву закона чини, објашњујући, како су 
инструкцијама ондашњег министра фи- 
нансиЈа грговци плаћали у три године 
чегири пореза. Тражи, да му то објасни 
г. Лазар Мијушковић, као ондашњи ми- 
нистар финансија.

Л. Мијушковић одбија тражење Шоба- 
јића заикакво објашњење, код министра 
финансија и његова повјереника.

Даје се 10 минута одмора.
Послије одмора.

Потпредсједник наставл>а ирекинуту 
сједницу.

Секретар Иавићевић чита указ Њ. Кр’ 
В. Књаза Госиодара, којим се овлашћуЈе 
министар финансиЈа и грађевина, да под- 
несе предлог Народној Скупштини за 
дар Горану Богданову Гардашевићу с 
браћом од 40 рала државне земл>е у 
улцињском поЈву под Бригском Гором, 
који је указ Скупштина стојећи саслушала 
и поздравила са бурним: Живио!

Прелази се на дневни ред.
В. Кривокапић наиомиње, како су неки 

трговци у Никшићу у 1903. год, добави- 
ли кожу и извјесне аргикле, на које су 
по тадашњем закону платили односну 
царину; међутим у почетку 1904. године, 
при сгупању новог закона на снагу, ири- 
нуђени су били од чиновника мјесне 
царинарнице платити на остатак не про- 
дате робе поновну царину. 'Гражи да 
Скупштина ријеши, је ли овај иоступак 
оправдан ијш ]е отимачина, и да јш има 
закон повратне силе.

М. Ђуровнћ не слаже се ни сам с прак- 
тиком, по којој се порез у прошлим го- 
динама наплаћивао. Истога Кривокапића 
упућуЈе, да се као и Шоаајић обрати ми- 
нистарству финансија.

В. Кривокапић изЈављује, да ће по овој 
ствари интерпелисати министра финан- 
сиЈа.

Шобајић приговара Мијушковићу, како 
се хтио препоручиги издавањем овога 
закона, као знањем и успЈехом у финан- 
сирању, што је —каже— обмана, штет- 
на не само за државЈване, него и за др- 
жаву, изводећи да Је њен буџет фиктиван 
због погрешног и неправилног наилаћи- 
вања пореза у прошлим годинама, из 
њега изводи невјештину бившег министра 
финансиЈа. Примјећује такође, да се је 
закон о порезу неЈеднако примјењивао, 
истичући случај у Никшићу са чиме се, 
каже, нанијело не само материјално него 
и морално штета грађанству, и го зна- 
1»ем и поступком ондашњег министра 
финансија.

Изјављује, да је уопште задовољан од- 
говором владиног повјереника.

Вулетић истиче погребе, које су иза- 
зивале то, да закон о порезу што прије 
ступи на снагу, и објашњује, како су зе- 
ленаши, а тако и богатиЈИ трговци, били 
зашчићени до ступања истога на снагу 
и 10 на штету државе. Вели, да је закон 
добар, а примјењивао га је порески од-

бор према приходима из ранијих годица. 
Тврди, да може бити изузегка за непра- 
вилно примјењивање, али објашњује, како 
је порески одбор на Цетињу, којега је 
он био члан, правилно обавл>ао свој рад 
и одређивао порез, чију је одлуку и ми- 
нистарство финансија у сваком случају 
одобравало.

Примјећује, да Је ШобаЈић у своме го- 
вору са тенденцијом нападао Лазара Ми- 
јушковића.

Шобајић се чуди Вулетићу, што из- 
гледа као бранилац Мијушковића кад је 
Мијушковић овдје и кад треба да објаш- 
њује сам оно, што се од њега тражи. 
Изводи, да је Вулетић оправдао потпуно 
његово тврђење изношењем факта, које 
је чинио порески одбор на Цетињу.

Ристо Бошковић вели, да је случај, који 
Шобајић напомиње, гриЈех надлежних, 
који нијесу умјели закон о порезу при- 
мјењивати, и објашњује, како је I ребало 
закон примјењивати и према њему порез 
наплаћивати. Приговара Шобајићу, што 
се није жалио министру финансија за на- 
рушење закона од потчињених, па у крај- 
њем случају и Државном Савјету.

Шобајић примјећује Бошковићу, да га 
није разумио и објашњује се с њим.

М. Павићевић напомиње, како је ири- 
ликом прегледа рачуна племенским капе- 
танима увидио, да порески одбор већи- 
ном сачињавају кметови и неписмени 
људи, који слабо ијш никако разрезују 
порез и примјењују закон за наплату ис- 
тога, ирепоручујући, да би добро било, 
кад би министарство финансија учињело, 
да се иорески одбори племенских капе- 
гана код дотичне царинарнице упознаду 
са примјењивањем овога закона и вође- 
њем пореских књига, што би било у 
корист државне касе.

Ј. Пламенац примјећује сувишну дебату 
ио овој ствари и тражи прелаз на днев- 
ни ред.

Потиредсједник закључује сједницу у 
7 сати послије подне, а БХХ1Х. заказује 
за 3. о. мј. у 3 сата послије подне.

Предсједник
Секретари: Народне Скупштине,

ЈБуб. Бакић, В. Шако Петровић.
Милија Павићевнћ.

ЗАИИСНИК 
од 3. марта 1907. г.

Ш1Х. редовни састанак редовног сазива Народне Скупштинв.
Почетак у 3 сата послије подне.
За министарским столом г. министар 

Ивановић и повјереник Књ. Бладе г. Ми- 
тар Ђуровић.

Предсједник отвара БХХ1Х. сједницу.
Секретар Павићевић чита записник 

БХХ\/П1. сједнице, који је нримљен без 
примједаба.

За тим чита молбе и жалбе, и то: кап. 
Бећа Т. Перовића из Новог Села; Петра 
Пејовића, ученика III. разреда I имназије 
из Цетиња. ■ !

Дол>е чита Указ Њ. Кр. В. Књаза Гос- 
подара, којмм се овлашћује' Министар 
Унутрашњих Дјела, да Народном Пред- 
ставништву, сазватом у редован сазив за 
1906. годину, иоднесе предлог закона о 
самоуиравним општинама, који је указ 
стојећи саслушан и поздравл>ен са бур- 
ним: Живио!

На посљетку чита молбу командира 
Анта Шкугића, односно његове макине 
за правл>ење ул>а, коју узима за свој пре- 
длог иоп Војин Поповић; и молбу коман- 
дира Марка Радовића и кан. Јевта Баћо; 
вића из Бањана, односно грађења кол- 
ског пута, тражења једног свештеника и 
иоправке задужбине Хаџи Саве Косано- 
вића на Велимју, коју узимају за свој 
нредлог г. г. Марко Петровић и пон Шпи- 
ро Глиговић.

Серд. Саво Пламенац пита повјереника 
Књ. Владе, кад ће се одговорити на ње- 
гову интерпелацију, коју је упутио на Кн>. 
Владу, односно уређења Улциња и око- 
лкне, што му г. М. Ђуровић објашњује.

С. Ђурашковић тражи, да се хитни 
предлози упуге одбору, како би их што 
нрије иретресао и по њима се донијело 
ријешење.

По овом питању узели су учешћа г. г. 
М. Радуловић, Н. Бајагић, В. Ш. Петро- 
вић, Н. Јовановић и Сиасојевић.

Прелази се на дневни ред.
Мин. Унутрашњих Дјела, г. Мих. Ивано- 

вић одговара на нитање г. г. М. Петро- 
вића, Баја Гардашевића и М. Николића, 
односно забране гајења дувана у години 
1906. у околини Никшића.

Наводи, како је Управа Монопола ДУ' 
вана извјестила Министарство Унутраш- 
њих Дјела, да јр у околини Никшића, 
као и у капетанијама : Вражегрмекој, Пав- 
ковићској, Петрушинској и Љешанској 
било криумчарења од гајитеља дувана, на 
основу којег је Министарство УнутраШ- 
њих Дјела за год. 1906. гајење у овим 
мјестима забранило. Вели, да је констато- 
вао, да овако министарско наређење и 
казна није правилна, пошто је требало 
казнити само криумчаре, а не штетити 
гајител>е толиких племена, — за то је и 
суспендовао ту наредбу и забранио, Да 
се таква казна у будуће чини, према чеМ) 
је у околини Никшића као и у помену-



Тијем капетанијама дозвољено у будуђе 
гајен.е дувана.

\1. Николић објашњује, како је у око-
1Ини Никшића гајен дуван, износећи мо- 
гућвости, да је могло бити криумчарења 
нодаје Управа Монопола дувана непра- 
вилно процјењивала и плаћала гаји гељима 
дувзн. Задовољан је одговором министра 
унутрашњих дјела.

Прелази се на другу тачку дневнога 
реда.

Повјереник Књ. Владе, г. М. Ђуровић 
одговара на интерпелацију попа Крста 
Поповића, оносно радова код ЈБешко- 
пол>а и подизања моста на ријеци Тре- 
шенипи, и вели: да је Љешкопоље на 
завидном положају у пољу и близу живе 
вароши Подгорице, кроз које пролази 
државни колски пут, напомињући, да би 
V другим мјесгима, у којима не постоји 
ни крчаника, корисније било градити кол- 
ске путове, него ли у Љешкопољу.

Што се тиче грађења моста, и ако је 
потребан на ријеци Трешеници и Ситни- 
ци, није могућност према држ. буџету из- 
радити их. Истиче одлуку владину, како 
ће иред Скупштину изнијети буџет и на- 
плату обвезног рада, а тако и нацрт за 
најпотребније грађевине у држави, па како 
Скупштина по томе ријеши, она ће учи- 
нити. Примјећује, да, и ако су Љешко- 
пољии радили на друге путове, они су 
наплату свог обвезног рада на своје по- 
требе трошили, док су друга племена ра- 
дила у Љешкопољу, а кроз иста немају 
државних путова.

Поп Крсто Поиовић објашњује раз- 
логе, са којих би требало подићи неке 
мостове кроз Љешкопоље, који су — ка- 
же —познати Министру предсједнику. На- 
помиње, како је Јовета Ћетковић у своме 
предлогу између најпотребнијих мостова 
истакао и мост на Трешеници. Напомиње 
мјеста и радње, у којима су Љешкопољци 
учествовали и тражи, да се мост на Тре- 
шеници што прије начини, а остали ра- 
дови кад наступе боље прилике, иначе 
није задовољан одговором повјереника 
Књ. Владе.

Н. Бајагић примјећује, како су се по- 
сланииизахитали са сувишим предлозима, 
којима иду да од кршне Црне Горе ство- 
ре Сријемско ползе, што нијесмо у стању 
никако учинити, за то тражи, да се многи 
предлози повуку натраг, што ће и он 
први за свој иредлог учинити. Сагласан 
је са одговором владиног повјереника г. 
Ђуровића, а замјера интерпеланту, упо- 
зорујући га на многа мјесга, у којима су 
куд и камо потребнији путови, него ли 
у Љешкопољу.

Шобајић се слаже са одговором М. 
Ђуровића и изјавом Бајагића, а примјећује 
попу Крсту, што се и он са онако пре- 
цизним одговором не задовољи, а кад 
се је, као посланик, одужио својим бира- 
чима истицањем онаквим предлогом.

Тражи, да се пређе на прост дневни 
ред.

Н. Јовановић је такође задовољан са 
одговором М. Ђуровића, што је погодио 
потребе народне, а примјећује попу Крсту, 
што не познаје цио с. и. дио Црне Горе, 
који много више оскудијева без нутова, 
него Љешкопоље и да би правије учи- 
нио, да је изнио предлог, да Љешко- 
пољци помогну градити путове у мје- 
сти.ма, гдје их нужнија и бржа потреба 
заискује.

Ћетковић сматра предлог попа Крста 
као добру жељу, али није нужно толико 
радња, колико се то нредлогом гражи. 
И ако је сасвим потребан мост на 1 ре- 
шеници, чуди се, што га сами Љешко- 
пољци до данас нијесу нодигли, па пре- 
поручује ингериеланту, да се задовољи 
одговором повјереника Књ. Владе, кад

то изаћи пред Скуиштину.
Пилетић упозорава на указ Њ. Кр. В. 

Господара о уређењу самоуправних он- 
штина, објашњуЈући шго је обвезни рад 
11 како га и на које радње треба употре- 
бљавати. Вели, да би мост па Трешеници, 
као локални рад, требала општина пра- 
ВИ1>1. а не држава.

Слаже се са одговором М. Ђуровића.
Вулетић иризнаје, да је дато много 

предлога, али се о некојима мора водити 
озбиљнијег рачуна, нарочито о нутовима 
и мостовима, наводећи, да су се у пле- 
менима, која су имала своје главније фак- 
т°Ре. подгзали. Тражи, да, кад се начине 
тРи главна и пројектирана пута, да се и 
л'°ст на Трешеници подигне о државном 
тРОЦЈку.

Поп Вуко Чејовић напомиње, како су 
Кучи радили у више племена, дочим се 
в-!ада слабо обраћала на нотребе у Ку- 
ич.ма. Тражи, да племена, која већ имају 
своје путове помогну, да се подигну иу- 
тови и мостови у она илемена, која исти- 
)ема оскудијевају.

Преко ове интерпелације прешло се на 
пРост дневни ред.

Прелази се на грећу тачку дневнога 
Реда.

Повјереник Књ. Владе, г. М. Буровић 
одговара на интерпелацију Сима Шоба- 
1И"а, односно неправилне наплате царине 

шпирит Јова Јовановића, трговца из 
нкшића, објашњујући како је ствар тек- 

а 11 како је рјешење министра финан-

сија о истој незаконито, због чега је Јо- 
вовићу учињено криво. Вели, да мини- 
сшрству не би било противно, ако Скуп- 
штина нађе за разлог, да се Јовановићу 
наплати оштета.

Шобајић констатује, да је М. Ђуровић 
- главноме казао све, како је ствар текла, 
што и сам у детаљности објашњује.

овори о великоме увозу шпирита чак 
и преко ноћи, а тако и о јевтиној цијени 
истога.

Моли Скупшгину, да ову ствар упути 
влади, која би поправила оштету |ова- 
новићу.

Спасојевић вели, да се сјећа како је и 
Јовановићу, као и многијема учињено 
криво, но ипак тврди, да у овом случају 
није учињено незаконито, а јест непра- 
ведно, за што треба Јовановићу накна- 
дити оштету.

М. Ђуровић тврди, да је Јовановићу 
учињено баш незаконито, а не као што 
каже Спасојевић.

Шобајић је противан тврђењу Спасо- 
јевића.

Вулетић напомиње, како би непрак 
тично било, да се Јовановићу враћа ош- 
тета, доводећи у везу с гиме неке при- 
мјере из Србије; а ако би се вратила Јо- 
вановићу та оштета, имало би се вра- 
ћаги великом броју трговаца за разне 
предмете.

Шобајић се објашњује са Вулетићем, 
истичући мотивацију, но којој би се ова 
ствар упутила влади.

Буровић поново говори у прилог ра- 
није изјаве, наиомињући, како се нрема 
Јовановићу друкче поступало, него ли 
према другијема у сличним приликама. 
Прима мотивацију, да се ово питање у- 
пути влади на поправку.

Вулетић говори у нрилог раније изјаве, 
и вели, да не би требало платити Јова- 
новићу оно, шо је он наплатио скупље 
од својих иотрошача.

Раичевић приговара Вулетићу, односно 
тога, што се параграф може тумачиги 
разно, а греба га правилно гумачити или 
ио практици. Говори о овом случају и 
тврди, да су закони изигравани, јер се 
гледало, каже, на личну корист, за што би 
требало повести строгу контролу на рад, 
нарочито вишим чиновницима.

Вулетић вели, да он не напада на за- 
кон, већ је бацио алузију на неједнако 
тумачење истога.

С купштина је усвојила мотивацију да 
се ово питање упути влади за поправку 
оштете.

Сједница је закључена у 51/® сати по- 
слије подне, а БХХХ. заказата за 5. о. мј. 
у 3 сата послије подне.

Предсједник
Секретари: Народне Скупштине,

Љуб. Бакић, В. Шако Петровић.
Милија ПавиЂевић.

Балканска Изложба у Лондону.
У ранијим бројевима нашег листа на- 

помснули смо, како је Балканска Излож- 
ба у Лондону но суду страних посјети- 
лаца постигла лијеи успјех. Данас до- 
носимо извод из два дописа, који су 
о гоме изашли у руском „Новом Вре- 
мену“ и у талијанском листу “Б’ ИаПа а1Г 
Еб(его.“

Доиисник „Новог Времена“ пише:
Балканска Изложба зове се службено 

Ва1кап 51а(еб ЕхШБШоп, али њу сачиња- 
вају само три државице: Црна Гора, Ср- 
бија и Бугарска. Она је на тај начин 
ностала изложба јужних Словена. Прво- 
битна мисао била је да се за изложбу 
нридобију све државе Балк. Полуострва, 
али Румунија и Грчка нису хтјеле при- 
стати. Зли језици говоре да Грчка нема 
шта да изложи, зато што ништа не прои- 
зводи. Румунија напротив, могла би и 
хтјела би, но управници њени, веле, не- 
давно пронашли су, противно географији, 
да она није балкаиска, него средње - 
европска земља. То је на Енглезе учи- 
нило упечатак, да је Балканско Полуо- 
стрво засјемено само Словенима. С гле- 
дишта словенских интереса нема се у 
овом иогледу за чим зажалити.

Да је ова изложба у Паризу или Бечу, 
она вјероватно не би привукЛа публику, 
пошто је недовољно ефектна, више оз- 
биљна. Но то је баш говорило у њену 
корист у Лондону, гдје не воле удешене 
афектације и гдје се Балканска Изложба 
као стварна веома цијени од стране 
Енглеза. И ако је ово љето било доста 
кишовито и хладно, број посјегилаца 
није био мањи, ако и не већи него на 
аустријској изложби прошле године. По- 
сјетиоци упознаше се озбиљно са наро- 
дима, који су им до сад били изближе 
савршено непознати. Врло пажљиво су 
проучавали разна одјел>ења, цијенили об- 
јективно, много иокуповали, много ио- 
ручивали и везивали везе с балканским 
фирмама. Енглези су узели у обзир то, 
што су балкански народи до скоро били 
неирестано на одбрани своје отаџбине, 
која им није допуштала никакав културни 
напредак. Искрено су се дивили брзом 
обнављању културе, која је пет стотина 
година била у прекиду.

Талијански пакдописник листа „Б’ ИаНа 
а1Г Еб1его“ пише о изложби ово:

Балканска изложба морала је бити, по 
нашој увиђавности, стјециште свих бал- 
канских народа с намјером, да се боље 
упознаду и пораде на томе, да се из- 
равњају све несугласице, које међу њима 
постоје, е да узмогну напошљетку доћи до 
коначног међусобног побратимства у ко- 
рист опште ствари. Ту су морала бити 
представљена на очиглед културнога сви- 
јега сва настојања, која онамо дјелују; 
сав рад, који се онамо развија; сав на- 
пор оних народа, који иде за тијем да 
скине с њнх средовјечну кору, да узмог- 
нуједном ироблистати у новој, модерној 
свјетлости.

Од свега тога нема на жалост готово 
ни грага на тако званој „Балканској Из- 
ложби“ у Лондону. Опажа се већ у пр- 
вом часу, да је то само дјелимична из- 
ложба, јер су заступљени само неки сло- 
венски елементи, а о осталим народима 
на Балкану нема ни спомена. Нијесу за- 
ступљени Босна и Херцеговина, Грчка, 
Румунија, Албанија и Турска.

У томе се опажа термометар политичке 
ситуације, знакдвију великих трговинских 
и политичких струја, које дијеле полуосгр- 
во и нарализују његову заједничку акцију.

Румуни и Грци сматрали су за потребно 
да истакну, да они немају ништа зајед- 
ничкога са Словенима; док су ови по- 
цијепали своје силе и ноказали се само 
једнострано пред културном Европом.

Након овог општег погледа, дописник 
ирелази сад на опис саме изложбе, онако 
како се она представл>а непристрасном 
посматрачу. Црногорску изложбу описује 
овако :•

Први на реду долази црногорски па- 
виљон, доста простран, добро освијетљен 
и застрт ћилимима у народним бојама. 
— По средини, у стаклу, стоји бронзана 
биста Књаза Николе, а у дну су по- 
ставл.ене фотографије разних чланова 
прејасне му породице, међу којима се 
особито истиче слика краљице Јелене у 
бојама. — О једном зиду висе слике зна- 
менитијех Црногораца, међу њима слика 
Петра II., великог војводе Мирка, владике 
Иларијона, књаза Данила I. итд.

У једном омањем одјељењу изложене 
су рибарске и бродарске справе у нор- 
малном облику, неке пак смотане и згње- 
чене попут гумених лопта; до њих је 
нека врста примитивног дрвеног строја 
за гкање разнога платна. У једном ста- 
кленом ормару изложени су производи 
дуванског монопола. На тим ормарима 
иостављени су нацрти великих радионица, 
које сууПодгорици и у Бару иодигли та- 
лијански индуетријалци за прераду дувана.

Мало подаље истиче се у својој дЈеви- 
чанској бјелини омања црногорска кућа, 
једноставна и чиста — право домаће све- 
тиште мира и тишине, каква се између 
зеленила сусријета често на лијепом али 
теготном путовању по Црној Гори. Из- 
ложба обилује богатим избором сјајних 
домаћих и народних ношња извезених 
срмом и златом, којима се правом диви 
културни свијет. Сјајно црногорско ору- 
жје изложено је у великој мјери, а има и 
разноврсних кипова од воска врло добро 
погођених, наоружаних до зуба, пред ко- 
јима се посјетиоци врло радо устављају, 
да их посматрају. Заступљено је даље 
све оно, што Црна Гора произвађа. Има 
гу стабала разноврсних: борова, јела, 
смрча, ораховине и т.д. за тијем сира, 
вина, уља, великих израђених кожа, ме- 
каног и глатког крзна, разних радничких 
алатка врло практичних и једноставних, 
које потсјећавају на старинске вјешгине.

Има и мален избор умјетничких слика. 
Између акпарелиста одликују се Лалић и 
Дурхам. Њихове су радње врло драже- 
сне, обасјане меланконијом домаћег ам- 
бијента. Почек пак, као сликар дубљег 
заноса, истиче се особито са његовим 
уљаним сликама, у којима вјерно црта 
ириродну љепоту његових крајева. — До 
тијех слика намјештен је лијеп избор раз- 
них фотографија црногорских предјела, 
пол.ана, гора и мора. Збил>а, сред бучног 
лондонског живота, око се одмара а душа 
ти отпочине пред тим идиличким поја- 
вама мирног црногорског живота.

Послије овог описа црногорске из- 
ложбе, дописник представља срцску и 
бугарску изложбу, па свој доиис завр- 
шује жељом, да овај први покушај бу- 
де увод и зачетак великој „балканској 
изложби", која ће, кад буде уједињена и 
ојачана енергијом и радом, који се на 
Балкану развија, засјати у својој правој 
свјетлости и задивити читав културни 
свијет.

ДОМАЋЕ ВИЈЕСТИ
(Министарске вијести .) Г. војвода Ла- 

кић Војводић, министар унутрашњих дје- 
ла, повратио се је с одсуства и предузо 
управу повјереног му министарства.

(Политички емигрант ,,Одјеков“). Си- 
мо Шобајић у прошлој години распро- 
дао је своје имање и тражио пасош 
за исељење са фамилијом у Србију, не

исплативши ни једног свог повјеритеља, 
на протест којих суд му осујети ту на- 
мјеру. По судским актима Шобајић ду- 
гује разним иностраним трговачким ку- 
ћама и домаћим повјеритељима 11,840 
круна и 77 пара, што се до сада пред 
Обласним Судом пријавило, исљеђењем 
утврдило и пресудило. За обезбјеђење 
ове суме Обл. Суд је одузео од дужника 
Шобајића таксираних признаница у суми 
од 11,966 кр. те му поједини дугују, и на- 
редио подручним капетанским судовима, 
гдје се Шобајићеви дужници налазе, да 
дужне суме по роковима наплаћују и 
Обласном Суду шиљу. И сада је од гор- 
ње суме наплаћено само 3549 круна и 90 
пара, које су депоноване у мјесној цари- 
наринци. Међутим, истинитост ових судом 
одузетих признаничких дугова доста је 
сумњива, јер се већ до сада доказало, по 
истеку рока признанице Теодора Мијуш- 
ковића из Повије, да је Шобајић прије 
од исте наплатио 100 круна,а суду пре- 
дао признаиицу на 600 круна, без икакве 
бил>ешке. Осим тога, Министарство Уну- 
трашњих Дјела својим актом од 19. јула
1906. број 3308 одговара Министарству 
Правде „да се према извјештају г. ком. 
Н. Митровића од 1. о. мј. доказује, да је 
Симо Шобајић, трговац у Никшићу, убро- 
јен међу оне особе, који су се бавили 
незаконитим зајмовима са разнијема, 
који су кренули у Америку. Таквих зај- 
мова изасланик г. ком. Митровић нашао 
је у капетанијама: Жупе Никшићске, Лу- 
ковске, Требјешке и Никшићске**. По 
овоме се, дакле, може мислити, какве су 
природе ове признанице, које се налазе 
код суда ради тобожње обезбједе Шоба- 
јићевих повјеритеља!

А од кривичних парница противу Сима 
Шобајића налазе се пред судом не ри- 
јешене: једна за злочин преваре изврше- 
не приликом шил>ања поштанског новча- 
ног група од 200 фиорина, упућеног тр- 
говачкој фирми Карло Грајниц у Трсту, 
за коју је пресудом Обл. Суда од 10. 
октобра 1906. ослобођен из недостатка 
доказа, и иарница се налази нред Вели- 
ким Судом на апелацију, и друга на тужбу 
Муја Милића из Рудина због 2160круна, 
које је овоме послао његов син Никола 
из Америке преко Шобајића а овај их дао 
на интерес Синану Лучићу; осим тога 
још двије тужбе за увреду части и кле- 
вету путем штампе. У једној од ових пар- 
ница био је Шобајић у суду преслушан
21.јула, а већ 23. јула у вече умакао је.

Наиошл>етку, од већ свршених парни- 
ца исте природе нећемо ни једну наво- 
дити, јер мислимо, да је доста и ово да 
се види, испред каквог је „терора" ИЈо- 
бајић побјегао.

(Објава.) Многи црногорски поданици 
унућују чесго разне молбе Императорској 
Руској Мисији на Цетнњу. Неки траже 
какву год помоћ, неки, да им се изради, 
да могу ступити у какву год руску школу, 
неки, да им се изради државна стипен- 
дија и т. д.

Често су пута ове молбенице написане 
веома немарно: на многима од њих нема 
ни датума ни мјеста из кога су послате, 
као ни тачне адресе самога молиоца; из 
многих, пак, не може се закључити о 
чему се управо моли или о каквој школи 
је ријеч. Шта више, уз многе нијесу при- 
ложени ни потребити документи, као 
на ир. крштеница, школска свједочанства 
и љекарско увјерење, по којима би Ми- 
сија могла судити, колико која од тијех 
молбеница пажње заслужује.

Дал>е, Мисија добија од разних руских 
власти и надлештава извјешгаје о ио- 
словима црногорских поданика, који су 
били у Русији или у иностранству у оп 
ште, али Мисија веома тешко може про- 
наћи како сама лица о којима је ријеч, 
тако и мјеста њихова становања, јер није 
саопштена њихова тачна адреса.

Због овога Имнераторска Руска Мисија 
на Цетињу даје на знање свијема, који 
су заинтересовани, да себе криве, ако 
извјесне молбе и извјештаји, због своје 
несређености и нејасноће, остану без 
пошљедица.

Онима, који моле да ступе у какву год 
руску школу, даје се на знање, да своје 
молбе морају поднијети најдаље у марту 
мјесецу сваке године.

Цетиње, 23. августа 1907. год.
Из Императорске Руске Мисије

на Цетињу.
(Одлазак наших ђака у Ческу). На

стечај, који је раније расписало Мини- 
старство Просвјете и Црквених Послова 
за 27 младића, који би пошли у Ческу 
на изучавање разних заната, занатскијех 
и привреднијех школа, стигле су молбе 
из свијех крајева наше домовине за ова 
мјеста, и број молитеља нарастао је преко 
одређеног броја. Увиђајући такву л>убав 
наше омладине за ове школе, а и да би 
што више заступљени били сви крајеви 
наше домовине, као и разни занати, Ми- 
нистарство је одлучило, да у Ческу от- 
прави и већи број од 27 младића. Из- 
возно друштво за Ческу, Мораву и Шле- 
зију у Прагу изашло је на сусрет нашем 
Министарству, те је изабрано 36 младића, 
од којих су отпутовали у Нраг 20. о. мј. 
њих 34 (два се нијесу пријавила) са пра-



тиоцем г. Милом Татаром, начелником 
Привредног Одјељења.

Прије свога поласка ђаци су са сво- 
јима родител.има приступили Њ. Кр. В. 
Господару, који их је милосгиво примио 
и очински савјетовао, оцртавши им зна- 
чај и корист по њих и по нашу домо- 
вину од заната, занатскијех и привред- 
нијех школа, на чему су ђаци и роди- 
тељи најоданије захвалили чешћим кли- 
цањем: Живио!

Послије подне ђаци су отпутовали, а 
да би им пут био погоднији, поред Ми- 
нистарства Просвјете, које је цијелу бригу 
водило и водиће о овој дјеци, те им је 
и г. начелника Татара као пратиоца нри- 
дружило, заузело се и Министарство 
Иностраних Дјела и учинило све што 
треба, да дјеца без задржања стигну у 
Праг.

Наша браћа Чеси својом свесрдном 
заузимљивошћу за одашиљање наших 
младића у Ческу на разне науке, и до сада 
су нас задужили, а овом приликом осо- 
бито, те смо потпуно увјерени, да ће 
наше младиће погодно смјестити и о 
њима очинску бригу водити, на чему им 
и овијем путем срдачно захвалЈујемо, 
кличући: Наздар, браћо Чеси!

(Велико-Госпођинска свечаност). Пи-
шу нам из Ждребаника, да је као обично 
и ове године, на Велики Госпођин-дан 
била велика народна скупштина у мана- 
стиру Ждребанику, чија црква тога дана 
најсвечаније слави св. Архистратига Ми- 
хаила. Народ се почео скупл>ати већ 13. о. 
мј., а особито поклоници из даљих крајева, 
као из Враке (близу Скадра) и из других 
мјеста, који су на повратку са поклоње- 
н,а Острошком чудотворцу св. Василији 
свратили и у овај манастир.

Мјештани и они из околине дошли су 
као и прошлих година 14. августа у очи 
саме светковине, а долазили су и по но- 
ћи и изјутра на Госпођин-дан до 9 ура 
све у већим депутацијама. Рано изјутра 
отпочела се јутерња, иза које се наста- 
вила св. литургија, на којој је чинодјеј- 
ствовало мјесно свештенство.

Послије службе Божје отпочела су 
кола и пјевања, која су трајала цијели 
дан па до нола ноћи. Вријеме је било 
врло пријатно, ведро и тихо без врућине. 
На светковини је владао најбољи ред уз 
највише задовољство окупљеног народа.

Жељети би било, да овако и у будуће 
из свијех крајева Црне Горе што виши 
број побожних поклоника посјећава овај 
наш свети манастир, који је подигнут на 
грађевини светијех и славнијех Немањи- 
ћа, у ком је почивао св. Арсенија за ду- 
ги низ година, и гдје су се многи паће- 
ници на овом светом мјесту излијечили 
и здрави својим кућама пошли, јер ћемо 
тијем најбол>е доказати, да обдржавамо 
и поштујемо оне старе српске обичаје, 
које су нам наши славни претци оста- 
вили. П. П.

(Звијезда репатица). О овој звијезди, 
која се сад изјутра на источној страни 
неба види, добили смо с научне стране 
ова саопштења:

Ту звијезду открио је 9. јуна о. год. 
(по нов. кал.) астроном Даниел, те се и 
зове Данијелов комет 1907 сЈ., а то ће 
рећи да је тај комет откривен у овој го- 
дини четврти по реду. Но док су нрва 
три неопажено прошла, Данијелов се ко- 
мет мало више размеће. Појавио се 9. 
јуна као слаба магла, по својој сјајности 
тек девете величине. Међутим 18. јуна 
био је већ осме величине, 28. јуна седме, 
7. јула шесте, а 16. већ пете. У то доба, 
од 12. до 17. јула могао се већ разабра- 
ти слободним оком или малим дурбином 
и био је доста сличан познатој магли у 
звијежђу Андромеди. Што даље, Даније- 
лов комет постајао је све свјетлији, нај- 
прије као „Влашићи", а свршетком јула 
и у августу још свјетлији. Астрономи су 
израчунали, да се гај комет сада при- 
ближује све више земл>и и сунцу, те да 
ће у почетку септембра на свом путу 
крај сунца најближе проћи. У другој су 
га половини јула поново фотографисали 
и гле: из првобигне слабашне магле из- 
бијају већ репови, не један као обично 
него њих 5 и 7. Језгра постаје све сјај- 
нија, на страни обрнутој к сунцу избија 
из ње свијетла материја, као да на глави 
бујна коса расте — астрономи јој дају и 
име „кбма“, т.ј. коса—, а на страни обр- 
нутој од сунца све се више развијају 
дугачки репови његови, који се за око 
још и сада слијевају у један. Дана 19. 
јула најдужи је трак репа био далеко од 
језгре 4 степена, а то значи бар 12 ми- 
лијона километара. Језгра је ванредно 
сјајна, и 20. јула запремала је 20 минута, 
т. ј. 173.000 километара, дакле осмину 
од пречника сунчева, а 14 пута колико 
пречник земље.

Дана 1. августа налазио се Данијелов 
комет до Алдебарана у звијежђу Бику и 
иде по небу правцем пут Близанаца, по- 
ред којијех је био 14. августа. Сада сја 
од ирилике као звијезда треке величине 
изјутра између 2 и 4 сата, али његовом 
посматрању смета у неколико јаки мје-

сец, што ће се ипак у почетку септембра 
поправити.

(Наредба о исплати школарине и 
лактарине). Управа општине вароши 
Цетиња издала је 22. овог мјесеца под 
бр. 899 А—1907—21. ову наредбу: Који 
општинар вароши Цетиња није платио 
лактарину и школарину за прошлу годи- 
ну, нека то одмах учини, јер ће се те 
општинске дажбине, — послије 1. сеп- 
тембра 1907., наплаћивати егзекуцијом, 
без обзира на икакве изговоре дужника.

У исто вријеме објављује се грађанству 
цетињском, да ће примање лактарине за 
текућу годину, отпочети редовно од 1. 
идућег мјесеца у канцеларијским часовима 
ове управе — и прије и послије подне.

Школарина за идућу школску годину 
1907.—8., наплаћиваће се према разрезу, 
који ће се доцније учињети, — и објави- 
ти ради исплате.

Заступник предсједника 
С. Радуловић.

ТЕЛЕГРАМИ
Петроград, 19. августа. Данас је 

потписан споразум између Русије 
и Енглеске односно неких питања 
у Азији.

Техеран, 20. августа. Велики ве- 
зир пао је жртвом политичког атен- 
тата. У часу кад је излазио из пар- 
ламента, напао га је непознат човјек 
и убио из револвера. Како се чује, 
атентатор се за тим сам убио.

Петроград, 20. авг. Јуче је овдје 
у присуству цара и царице', кра- 
љице грчке, свијех великијех кња- 
жева, министара и дипломатског 
кора освештана црква, подигнута у 
спомен цара Александра II. на мјес- 
ту, гдје је погинуо. Многобројно о- 
купљени народ одушевљено је по- 
здрављао цара, који од отварања 
прве Думе није био у Петрограду. 
Послије свечаности цар и царица 
одржали су смотру над војском, па 
су се повратили у Петерхоф.

Цариград, 21. авг. Персија при- 
стала је, да погранично питање 
ријеши мјешовита комисија.

Митрополит Серафим из мана- 
стира Дечанског убијен је од Арба- 
наса. Патријарх јоаким изјавио је, 
да ђе дати оставку.

Одеса, 21. авг. Да се освети смрт 
официра и војника, који су слу- 
чајно убијени од бомбе, савез пра- 
вих руских људи организирао је 
прогром, који још траје. По улица- 
ма нападнути су Јевреји, те су 3 
убијена, а 60 тешко рањених.

Кронштат, 21. авг. Цар и ца- 
рица отпутовали су јуче на броду 
„Штандарт“ у финске воде.

Будимпешта, 22. Неосновани су 
гласови о колери у Угарској.

Петроград, 22. авг. У Самари, 
Казану, Ставрополу и уопште у 
мјестима дуж Волге колера се не 
шири, док се у Новгороду поја- 
вило 5 нових случајева.

Клагенфурт, 23. авг. Цар Франц 
Јосиф стигао је овамо, да прису- 
ствује великим војним маневрима.

Петроград, 23 авг. Колера се 
знатно шири. У Новгороду 13 но- 
вих случајева.

Маријенбад, 24 авг. Руски.мини- 
стар иностраних дјела Изволски, 
који се налази на лијечењу у Карлс- 
баду, стигао је овамо да се поклони 
крал>у Едуарду, који га је задржао 
на обједу и одликовао великим 
крстом ордена Викторије. Послије 
подне Изволски се повратио у 
Карлсбад.

Млетци, 24 авг. Неки Рус Нау- 
мов тешко је ранио са 5 револвер- 
ских метака руског грофа Комаров- 
ског, који станује овдје од неколико 
мјесеци. Атентатор је затворен, а 
повод убиству као да је интимне 
природе.

Беч, 25 августа. Пашиђ полази 
сјутра на Семеринг, да посјети ми- 
нистра спољних послова Ерентала.

Маријенбад, 25. авг. Краљ Еду- 
ард отпутовао је у Лондон.

Лондон, 25. авг. Из Казабланке 
јављају, да су Французи заузели 
Мазаган.

СПИСАК СТРАНАЦА
приспјелих на Цетиње од 18. до 25 

августа 1907. год.
Гранд Хотел: Др. С. Мартин, прив. из 

Америке; Д. Стетер, ирив. из Дубровни- 
ка; Ф. Чоба са супругом, посједник из 
Скадра; Д. Станојевић, трг. путник из 
Беча; А. Гринвалд, прокуриста из Беча; 
Е. Фрешер с госнођом, градоначелник 
из Пресбаума; Др. Г. Хобл.ингер с Мај- 
ком, чиновник из Беча; Н. Митровић, 
посједник из Будве; К. Митровић, трговац 
из Пунта Аренас; М. Лерборг, трговац из 
Брисла; Др. Р Лајбин с госпођом из Ње- 
мачке; Др. Ј. Видал с госпођом из Париза; 
М. Б. Улман, прив. из Париза; И. Јела- 
чин, трг. путник из Љубљане; Е. Мунк, 
чиновник из Берлина; О. Алтшниц, књи- 
жевник из Минхена; В. Дебрхиц, прив. 
из Минхена; Др. Б. Вукотић с госпођом 
из Котора; С. М. Шибалић, новинар из 
Биограда; О. Бересина с госпођом, чи- 
новник из Беча; А. Хеебер, чиновник из 
Беча; Д. М. Глишић, капетан из Биогра- 
да; X. Ерендорфер, чиновник из Прага; 
М. Меннје, прив. из Париза; г-ђица Бра- 
ун из Париза; С. Албертлен, прив. из 
Пари.за; X. Прадин, прив. из Париза; 
А. Кол с госпођом из Херцег-Новог. 
Ф. Кинел, управитељ школе из Ебенсе-а; 
Др. Килморген с породицом, судија из 
Дрезде; Др. Т. витез Цуцулић, судија из 
Загреба; Др. Е. Бофрер, апотекар из Па- 
риза; Др. Ј. Лоте, професор из Париза; 
Др. Р. Шеврел с госпођом, универ. про- 
фесор из Каена; Д. Хајдуковић, трговац 
из Котора; Г. Г. Кормш, мајор из Вашинг- 
тона; С. Стаум с госпођом из Америке; 
Т. Петровић, трговац из Котора; Др. Ј. 
Росицки из Прага; Ф. Пол с госпођом, 
посједник из Њемачке; Др. О. Кајзер с 
госпођом, љекар из Дрезде; Ј. Хајман, 
грговац из Франкфурта; Г. Фрајнд, трго- 
вац из Франкфурта; А. Стевовић, инжи- 
њер и проф. из Биограда; Б. Браун, тр- 
говац из Фијуме; О. Хекш, трговац из 
Сегедина; С. Толентино, трговац из Ду- 
бровника.

Хотел Рајнвајн: Ј. Краулауер, трговац 
из Брегенца; Ј. Билгерн, трговац из Бре- 
генца; Ј. Ланк, трговац из Брегенца; А. 
Ришар, архитект из Париза; Е. Шмид, чи- 
новник из Деполдисвалда; Д. Стојковић, 
чиновник из Биограда; Др. Ђ Сараћи, 
љекар из Скадра; Б. Еторе, трг. путник 
из Трста; П. Дема, трговац из Скадра; Ј. 
Рудовски, чиновник из Брина; Др. Шен- 
хоф, љекар из Брина; Е. Банди, чиновник 
из Брина; Г. Вајганд, професор из Лајп- 
цига; А. Штете, чиновник из Берлина; 
Др. Ј. Шмаоц, професор из Љубл>ане; К. 
Кауха, чиновник из Беча; Ј. Штајнмер, 
чиновник из Њемачке.

Званични огласи 
_ ОБЈАВА ~

У недјељу 2. септембра т. год. 
Министарство војно, давати ђе на 
инкан&т израду војничких кошева, 
од 50 метара дужине и 2 метра 
ширине; у Никшиђу и Подгорици.

Цио материјад, рад, као год и 
кров од лучевих штица, бити ђе по- 
дузимачев.

Лицитанти треба своје понуде, 
да поднесу дол>е именоватим ко- 
мандама реченог дана у 10 сати 
изјутра у запечађеним писмима 
означивши у истима најнижу ци- 
јену. Подробни услови, план и об- 
јашњења могу се добити у команди 
војног стана у Подгорици и у ко- 
манди Никшиђске бригаде у Ник- 
шиђу, сваког радног дана за ври - 
јеме канцеларијских часова, у којим 
командама одржађе се поменути 
инканат на означено вријеме.

Број 2526. Из Административног 
Одјељења Министарства Војног, 21. 
августа 1907. Цетиње. 1,2

ОБЈАВА
Поштанско-Телеграфском Одје- 

љењу потребно је за поштанске 
штале за 1908. годину: 175,000. 
килограма зоби и 110,000. кило- 
грама сијена, коЈе ђе се количине 
издавати према распореду Одјеље- 
ња, почињуђи од мјесеца јануара
1908. год.

Одјељење ђе у сво:ој канцела- 
рији држати јавну лицитацију на 
15 септембра до подне.

Лицитанти морају положити кау- 
цију од 10,000. круна. Првијенство 
ђе имати онај закупац, који, уз

једнаке цијене, понуди Одјељењу 
и најповољније услове за распро. 
дају неутрошене хране, у случају 
да се начин преноса поште и пут. 
ника промијени у току године.
Број 5221. Из Канцеларије Пошац- 

ско-Телеграфског Одјељења Мини- 
старства Унутрашњих Дјела. 23. 
августа 1907. Цетиње.______ Г,3

ОГЛАС ‘
Поштанско-Телеграфско Одјегве- 

ње издаје под закуп пренос поште 
и путника посредством аутомобила 
на путовима између: Цетиња—Ко- 
тора, Цетиња—ГЈодгорице—-Ник- 
шиђа, ГЈодгорице—Плавнице, Це. 
тиња—Ријеке—Вира—Бара— При- 
стана и Бара—Улциња.

Ко жели конкурисати нека се 
пријави са својим понудама најда- 
ље до 15 новембра тек. год., по 
стар. кал.

За подробније услове може се 
свако обратити канцеларији Одје- 
љења. •

Страним капиталистима дозво- 
Јвено је такође конкурисати.

Број 5198. Из канцеларије По- 
штанско-Телеграфског Одјељења 
Министарства Унутрашњих Дјела. 
23. августа 1907. год., Цетиње.

1,5

Службени огласи.
ОБЈАВА. Јавна продаја непокрет- 

ности, Шгшра Вулева Митровића из 
Жупе, одлаже се 14. септембра текуће 
године.

Види оглас у 33. броју „Гласа Црно- 
горца“ из ове год.

К. броју 517— 91 — 1907— год. 
МијаЈБе-ПоЈве, 11. августа 1907. год.

Капетански Суд
Р. 53, Бр. 374. 1,1 Кап. Васко Маројевић

Приватни огласи

ЈАВНА БЛАГОДАРНОСТ
Под притиском неодољиве, неизмјерне 

и изненадне жалости, која нас изненада 
снађе смрћу наших драгих синова, од- 
носно синоваца и браће

4 мдрка и 4 ИЛИЈЕ ПЕЈР.НОВИМ
који се — први у 11., други у 10. години 
свога живота, послије кратког, али теш- 
ког боловања у вјечност преселише — 
Марко 13. августа на Ријеци, а Илија 15. 
истог мјесеца у болници „Данило 1.“ на 
Цетињу, не можемо пропустити. а да 
овим иутем не изјавимо нашу пајискре- 
нију благодарност:

Неизмјерна и искрена хвала г. г. док- 
торима Магановићу и Хаџопулу, који се 
онако својски трудише, да миле нам по- 
којнике од тешке болијести излијече.

Срдачна хвала грађанству вароши Ие- 
тиња, а особито грађансгву вароши Ри- 
јеке обојег пола, који миле нам покој- 
нике у великом броју предусретоше и 
испратише.

Вјечита хвала нашој браћи и пријате- 
љима Метерижанима, Загоранима, Прого- 
новићима и Стругарима, који у оноликом 
броју дођоше, сировод увеличаше и 
братски драге нам покојнике онлакаше.

Неизмјерна братска хвала нашој браћи 
Добрљанима из Жупе и Добрског Седа, 
који онако својски наше драге покојнике 
ожалише и труда око погреба истих не 
пожалише.

Дубока хвала г. попу Јовану Костићу, 
који над напЈим драгим покојницима опи- 
јело изврши и до вјечнога гроба до- 
прати.

Искрена хвала свим нашим пријатељима 
и познаницима, који нам телеграфски 
или писмено своје саучешће из|авише, 
и тим у неколико наш бол ублажише.

Још једанпут догробна и срдачна хвала 
свима онима, који нам у овој превеликој 
жалости ма којим путем своје саучепФе 
изјавише и тим у неколико наша рањена 
срца утјешише.

Жупа Добрска, 20. августа 1907. ГОД-
Ожалошћени: очеви: јокан, Стеван; 

мајке: Стана, Станица; стриц: Андрнј3’ 
стрина: Јове; братучед: Петар Пеја* 
новићи и остала родбина.
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Штампа К. Ц. Државне Штампарије


